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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Novák Katalin, tárca nélküli miniszter (családokért felelős) 

Az interpelláció címe: "Folyamatosan csökken a magyar népesség, mégis meddőségi 
központokat szüntetnek meg! Miért?!" 

 

Tisztelt Miniszter Asszony!

 

A KSH adatai szerint idén eddig 69 371 gyermek jött világra, ez valamelyest kevesebb az egy évvel
korábbi időszak adatához képest. Ugyanakkor szeptemberig már 111 041-en haltak meg, 17%-kal
többen, mint egy évvel korábban. Arányában március–áprilisban -  ez az időszak a koronavírus-
járvány harmadik hulláma volt - több mint 50%-kal többen haltak meg, mint egy évvel korábban
ugyanekkor.  Mivel  tehát  sajnos  a  halálozások  száma  nagymértékben  emelkedett,  a  születéseké
viszont csökkent is, így a természetes fogyás 41 670 fő volt az év első kilenc hónapjában, ami 66%-
os emelkedést jelent. Tehát a trend változatlan: fogyunk! Ehhez képest a kormány mit tesz azért,
hogy azok, akik gyermeket szeretnének, de nem járnak sikerrel maguktól, gyermekük szülessen?
Sajnos nem sokat.

 

A kormány  az  elmúlt  időszakban  sok  ponton  beleavatkozott  a  meddőségi  kezelések  korábbi
rendszerébe. Jövőre már csak állami illetve közalapítványi formában működő klinika jogosult az
emberi  reprodukcióra  irányuló  különleges  eljárások  nyújtására.  Tehát  azon  magánszolgáltatók,
amelyek most  engedéllyel  rendelkeznek,  a  jövő nyáron elveszítik  ezt  a  jogosultságukat.  Ez  azt
jelenti, hogy a két éve megkezdett államosítás révbe ér. Számos kérdés azonban nyitva maradt:

 



 
Első és legfontosabb: mitől lesznek jobbak, hatékonyabbak a meddőségi központok, ha minden az
állam  kezébe  kerül?  Több  gyermek  fog  születni?  De  hiszen  még  azt  sem  tudjuk,  hogy  most
pontosan  mennyi  gyermek  születik  a  meddőségi  kezeléseknek,  a  lombik  programoknak
köszönhetően… 2014 óta ugyanis egyetlen egy kötelezően előírt országos jelentés sem készült el.
Akárhányszor  rákérdezek  erre,  mindig  arról  beszélnek,  hogy  2017-ben  „nagyságrendileg  4000
gyermek  született”.  De  hát  az  négy évvel  ezelőtt  volt!  Legutóbb  is  nagy  nehezen  csak  annyit
mondtak,  hogy  „a  2020-as  évben  az  állami  szolgáltatóknál  az  embrióbeültetések  száma  egyes
hónapokban magasabb volt, mint előtte egy évvel korábban”. De, hogy ez pontosan mit jelent, és
hogy ebből mennyi volt sikeres azt nem tudjuk. Tehát lényegében hét éve nem mondják meg, hogy
pontosan  mennyi  gyermek  születik  mesterséges  megtermékenyítések  által.  Egy  nemrégiben
megjelent  tanulmány  szerint  egyébként  évente  nagyjából  1900-2600  közötti  gyermek  születik
Magyarországon a reprodukciós eljárásoknak köszönhetően. Pontos adatokat a kutatók sem tudnak,
csak statisztikai becsléseket, mert a kormány nekik sem adta meg a pontos számokat, és az arról
szóló  éves  jelentéseket  sem teszik elérhetővé,  talán  el  sem készülnek,  amiket  pedig  kötelezően
közzé  kéne  tenni.  Vajon  a  kormány  2014  óta  miért  nem  adja  ki  a  tényleges  adatokat?  Miért
titkolóznak? Talán azért, mert nem kedvezőek a számok?

 

Aztán az is  érdekes,  hogy a beszántásra kerülő klinikák kötelesek lesznek átadni a náluk tárolt
embriókat  és  ivarsejteket  az  államnak.  De nem tudjuk,  ki,  hol  és  hogyan fogja  tárolni  azokat,
változik-e bárhogyan is a szülők hozzáférése a tárolt embriókhoz, ivarsejtekhez?

De nem csak embriók,  ingatlanok,  hanem az érintettek adatai  is  az államhoz kerülnek.  Érthető
okokból itt nagyon érzékeny adatokról van szó, vajon mi a garancia arra, hogy ezen adatok nem
kerülnek illetéktelenek kezébe?

 

Az  államosítás  mellett  voltak  üdvözlendő  lépések  is,  amikor  az  ingyenes  kezelésekről,
gyógyszerekről döntöttek. A valóság azonban mindig kicsit más, mint amit a kormány kommunikál.
Valójában  a  mai  napig  súlyos  pénzekbe  kerül,  akár  százezreket  jelentő  kiadással  jár,  ha  egy
gyermekre vágyó pár szeretné megtudni, hogy mi az oka, annak hogy sikertelenül próbálkoznak.
Volt  olyan pár,  akik  megközelítőleg  kétszázezer  forintot  fizetett  ki  olyan  vérvizsgálatokra,  ami
ahhoz kellett, hogy megmondják képesek-e a gyermekvállalásra. De számos vizsgálat van még, ami
akár a  férfi, akár a nő diagnosztizálásához szükséges és egyáltalán nem ingyenes.

 

Bár annak idején a családokért  felelős Miniszter Asszony jelentette be az ingyenes kezeléseket,
amikor  az  előbb  említett  problémákról  kérdeztem,  hogy  a  kezeléseket  megelőzően  szükséges
vizsgálatok miért nem ingyenesek, akkor Rétvári Bence válaszolt, ahogy korábban is. Tehát, amikor
kedvező hír van, akkor azt vállalja a Miniszter Asszony, de amikor nem, akkor átpasszolja az ügyet
az EMMI-nek. De úgy is értelmezhetjük mindezt, hogy a gyermekre vágyó párok nem tartoznak a
családokért  felelős  miniszter  érdeklődési  körébe,  így  ők  maximum egy  egészégügyi  problémát
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jelentenek.

 

Mindezek miatt ismételten kérdezem Miniszter Asszonytól:

• Mivel indokolja a kormány, hogy be kell zárnia a meglévő nem állami intézményeknek,
hogy többé nem lehet magánellátásban meddőségi kezelést kapni?

• Az állami központokban több gyermek fog születni? Hogyan, mitől?
• Miért nem támogatja az állam azokat a vizsgálatokat, kezeléseket, amelyek 

szükségesek ahhoz, hogy kimutathassák, hogy a szülők képesek-e a gyermekvállalásra?
• Miért nem mondják meg, hogy pontosan mennyi gyermek születik a meddőségi 

kezelések által? Hol vannak a 2014 utáni jelentések, adatok? 
 

Tisztelettel várom válaszát!

 

Budapest, 2021. november 2.

 

Bangóné Borbély Ildikó

országgyűlési képviselő

(MSZP)
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